Claudius Britton, Sr., and Family
By C. Edward Wall

MARKER LOCATION: On Washtenaw near entrance to Washtenaw Recreation Center, looking south. 

Between 1824 and 1836, this was the farm of Claudius Britton, Jr. a veteran of the War of 1812, and his father, Claudius Britton, Sr., a veteran of the Revolutionary War. In 1836 this property was purchased by Washtenaw County to be used as a “Poor Farm”. 
This story is about three generations of men named Claudius – a grandfather, father and son. But, this account more it precisely is about two separate groups of fathers and sons – the first group with the surname “Brittel” and the second set with the surname “Britton”. The first group is comprised of Claudius Brittel, Sr. and his son Claudius Brittle, Jr. This father and son are the subject of the following account of the American Revolution. The second father and son assume the name Claudius Britton, Sr. and Claudius Britton, Jr. -- these being the two that came to Pittsfield Township. In other words, at some point after the American Revolution, Claudius Brittel, Jr morphs into Claudius Britton, Sr. (In real life, the relationships were complicated further by the fact that all three generations occasionally continued to use or be known by  variations of their surname, including Brital, Brittell, Brittle, Britton, and Britain. “Brittel” will be used in the following account.)
Claudius Brittel, Jr. (later Claudius Britton, Sr. – Pittsfield Townships  Revolutionary war veteran) was born on 15 September 1760 (some sources give 1761)   in Windham County, Connecticut. He was the son of Claudius Brittel, Sr., and Alethea Owen.  His father, Claudius Brittel, Sr., had been born on 8 June 1733, in Milford, New Haven, Connecticut. His mother, Alethea was born 17 October 1734, in Lebanon, New London, Connecticut, the daughter of Joshia Owen and his wife, Woolworth. Claudius Brittel, Sr., and Althea Owen had nine children, including:  Claudius Brittel, Jr./Claudius Britton, Sr., - born  15 September 1760 or  1761; died 22 February 1850;  John, born 8 November 1766, died 8 May 1838; Margaret, born12 November 1769;  Lucy, born 1771;  Elizabeth; and possibly a Ruth. 
Before Claudius was one year old, his parents moved to Salisbury, Connecticut.  According to Claudius Brittel, Jr./Claudius Britton, Sr., his family lived in Salisbury until 1773, when the family relocated to Weybridge, Vermont – then part of the New Hampshire Grant. 
The New Hampshire Grants (also known as the Benning Wentworth Grants) were lands that comprise the state of Vermont today. At the time, both New York and New Hampshire believed they held legitimate claims to this land. The conflict was exuberated in 1749, when Benning Wentworth, Provincial Governor of New Hampshire, issued his first land grants in Vermont – the town of Bennington. Eventually, the dispute was determined in favor of New York, but residents of today’s Vermont – led by Ethan Allen, Seth Warner, and the Green Mountain Boys, vigorously resisted any New York authority and established the Vermont Republic, with its own government. In this context, the Town of Weybridge was chartered by New Hampshire in 1761.
Weybridge is an irregularly shaped township, today totaling 17.6 square miles. It is located in central Addison County in the Champlain valley approximately  midway north-to-south in Vermont.  The innocuously named Otter Creek, actually the largest river in Vermont, forms much of the northern and eastern boundary of Weybridge, separating it to the north from the town of New Haven. Otter Creek is navigable by large motor boats upstream for eight miles to Vergennes, Vermont,  where further upstream navigation for large boats is blocked by a set of falls. Farther up river are the Otter Falls, at the town of Middlebury, where the first institution of higher education was established in Vermont during 1800 – Middlebury College. 
With close of the French and Indian War in 1763, dangers of settlement  in the wilderness of western Massachusetts and the New Hampshire Grant were much abated, and an increasing number of intrepid settlers moved north – especially from Connecticut, into these virgin areas. 
According the “History of the Town of Weybridge, , Thomas Sanford and Claudius Brittel were the first settlers in Weybridge, locating on Otter Creek in early  1775. Another old-time resident of Weybridge (also noted in this history) claimed Thomas Sandford came first – some time before 1775, and that the family of Claudius Brittel came the following year, taking over the farm originally settled by Sanford. Another source states that the first four settlers at Weybridge in 1775 were Thomas Sanford, David Stow, Justus Sturdevant, and Claudius Brittel. Claudius Brittel, Jr./Claudius Britton, Sr. (our subject) claimed the Brittle family settled in Weybridge during 1773. As murky as these facts may be, the Claudius Brittel family clearly was among the first four to settle in Weybridge, and they made their relocation prior to onset of the American Revolution. 
War comes to the Champlain Valley
Lake Champlain, both directly and indirectly, was an important geographical feature that played a significant role in the American Revolution – as would the people who lived in its vicinity. 

During the night of 18 April 1775, in a show of force, British troops at Boston marched on nearby Concord to destroy Patriot supplies – and Patriot resistance. The next morning, the British troops were confronted at Lexington, and volleys were exchanged leaving eight Americans dead in the town square. British soldiers and American minutemen also exchanged fire at Concord. British troops fell back to Boston, being pursued and pressed all the way by Patriot militia.  By the night of April 19, Patriot militia had surrounded Boston and controlled land access to and from the city. 

It was one thing to contain the British in Boston; it was quite another to dispel them. American Patriots knew they needed heavy weapons – cannon, if they were to dislodge the British, and they had no such artillery. It was known, however, that numerous cannons and mortars were located in two lightly manned British forts on the west (New York) side of Lake Champlain – at Ticonderoga and Crown Point. American Patriots understood that if they captured these two forts, not only would they acquire the artillery they need in the siege on Boston, but that they would hold a commanding position along the major water route between Canada and the United States and at the same time, prevent the British from attempting to divide and isolate New England from New York.
Three weeks after Lexington and Concord – in the early morning hours of 10 May 1775, Benedict Arnold, Ethan Allen and a small force of men surprised the sleeping garrison at Fort Ticonderoga, and sieged control of the fort – and its artillery. Seven days later, they seized Crown Point, which was located 13 miles north of Fort Ticonderoga, and captured 111 cannons and mortars, the best of which were removed to Ticonderoga.   [In November 1775 Patriots under direction of Henry Knox, a young book seller, would bring 60 tons of cannons, mortars and other supplies by sledges (heavy duty sleds) to Boston, where they were installed  during February 1776 on Dorchester Heights. From this location, the artillery could reach British ships attempting to re-supply the garrison at Boston, making the British position untenable and forcing the British to retire to Halifax.]
In May 1775 American Patriots also captured a Loyalist community near the south end of Lake Champlain, Skenesboro ( now known as Whitehall), New York, and there seized a schooner – the first British vessel captured during the American Revolution, which subsequently became the first United States war vessel, renamed “Liberty.”  Benedict Arnold immediately assumed command of the Liberty, and sailed north to Saint John, Canada, where he captured  the British warship, “Betsy”, renamed “Enterprise. “For the moment, Patriots held complete control over the Lake Champlain water route to Canada.  

On 23 June 1775, Ethan Allen and Seth Warner asked the Continental Congress, then seated in Philadelphia, to create a regiment from among the Green Mountain Boys of Vermont. New York acceded to create the regiment, which came under the command of Lieutenant Colonel Seth Warner. The regiment subsequently was known either as the Green Mountain Boys or Warner’s Regiment. 

In an attempt to capitalize on this strategic advantage, Colonial leaders determined to invade Canada, assuming many Canadians would support their cause. Two armies were formed. One under Brigadier General Richard Montgomery led a force up the Champlain Valley with the intent of capturing Montreal. 

Warner’s Regiment was part of Montgomery’s forces that besieged Fort Saint-Jean on the Richelieu River – on way to capture Montreal. Warner’s regiment secured the south bank of the St. Lawrence River, defeating an attempt by Canadian Governor General Guy Carleton to cross the river and reinforce Saint-Jean, leading to surrender of the Fort. – but the British had held out and delayed the Americans for 45 days. 
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Fort Saint-Jean / Fort Saint John

Fort Saint Jean is a fort constructed on the Richelieu River, about 20 miles north of the United States-–Canadian border.  It was one of a series of forts that guarded the Richelieu corridor, which connects the north end of Lake Champlain with the St. Lawrence River. Fort Saint Jean is about 30 miles southeast of Montreal, but the water route is not so direct. The Richelieu River continues north some distance, where it enters the St. Lawrence River about 30 miles northeast of Montreal. This water route was the highway employed for thousands of years for commerce, military campaigns and travel between Lake Champlain and the St. Lawrence River. 



The fort was constructed in 1666 by French soldiers, in an effort to suppress incursions and attacks by the Iroquois Indians. It was located at the Chambly rapids, a strategic location that controlled the portage around the rapids. In 1667, the French army launched a punitive campaign against the Iroquois on their own “soil”, forcing them to sign a peace treaty. Some years thereafter (1672), the fort was abandoned and fell into ruin. 
With mounting conflict between the French and English, a larger French fort was constructed at the site in 1748. It complemented a second fort created near the south end of Lake Champlain – Fort Saint Frederic, later to be renamed Crown Point by the British.  During the French and Indian War, the French destroyed the fort in1760 because they did not have adequate troops to defend it from the advancing British – in order to deny the British usage of the fort. With the 1763 Treaty of Paris, France ceded their North American holdings to the British. 
With growing restlessness among its 13 rebellious colonies in North America, England constructed a third fort here in 1775. In case of possible war between England and the colonies, England wanted to deny use of the Richelieu River for any incursion against Montreal and Quebec City. An attack came in October 1775, led by General Richard Montgomery who planned to ascend the Richelieu River to the St. Lawrence, then by way of the St. Lawrence attach Montreal. After securing Montreal, his troops would descend the St. Lawrence to Quebec City, and there, with a second army led by Benedict Arnold, attack and capture the city.  However, the British soldiers in Fort Saint Jean held out against the American siege for 45 days. This greatly delayed the capture of Montreal and prevented Montgomery reaching Quebec City until December 1 – with only about 300 of his original 2000 soldiers, the others having returned home for lack of winter clothing. The attack against Quebec City during the night of 31 December 1775 was a failure, with General Montgomery being killed and Benedict Arnold being wounded. 

Americans burned Fort Saint-Jean in 1776, in their retreat from Canada, but the British immediately constructed a more substantial fort and established a ship yard to construct shallow-draft ships and boats designed for use on Lake Champaign against the Americans. These ships were first used in 1776 in the Battle of Valcour Island – against a small American fleet commanded by Benedict Arnold.

This fort was known by the French as Fort Saint Jean and by the British as Fort Saint John. It was occupied by the British and Canadians continuously since 1784.  The community of Saint-Jean-sur-Richelieu, Quebec, grew up around the fort. Since this site is known today as Fort Saint-Jean, that is the name used in this account.  
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At Fort Saint-Jean, they captured two British ships, which they renamed “Skyler” and “Hancock”. With these two ships, they ran the rapids at Chambly and followed the St. Lawrence River about 30 miles southwesterly to Montreal, which they captured on November 13 along with a number of supply boats. Canadian Governor General Guy  Carlton was nearly captured at Montreal, but escaped  by way of the St. Lawrence River to Quebec City – about 150 miles away. There, he began strengthening defensive positions to repel an anticipated assault. 

Montgomery then turned his attention to Quebec City, intending to descend the St. Lawrence River to assist the second army under Benedict Arnold to capture it.  But what had been intended as a fall campaign was now turning into a winter one. Seth Warner protested that his men were not equipped for a winter campaign, and his regiment returned to Vermont to make those preparations. 

The second army was organized under command of Benedict Arnold and was to attack Quebec City by a direct overland route through Maine. 

Arnold’s forces consisted of three battalions totally 1150 men, two formed from volunteers from the siege of Boston and one from Virginia under command of Daniel Morgan. Departing from Cambridge, Massachusetts, Arnold and his men found   the rugged overland route through Maine to be more difficult and slow than anticipated. Supplies and equipment were depleted beyond expectation. Approximately 500 of his men died from the harsh conditions or turned back. 

On November 9, Arnold and his depleted troops arrived at the south bank of the St. Lawrence, opposite Quebec City. They crossed the St. Lawrence But in their weakened condition were in no position to attempt an assault on the city. 

With Montgomery’s arrival on December 1, plans to attack, scale the walls, and capture the lower city were agreed upon. But a deserter conveyed the plans to Governor Canadian General Guy Carleton. Another plan was developed, and on 31 December 1775, in a blinding snow storm, the Americans launched a night time assault on the city, with disastrous results. Governor General Carleton had established effective defenses and firing positions. General Montgomery was killed almost immediately. Troops under Benedict Arnold succeeded in entering the city, but Arnold was wounded and carried from the city. Daniel Morgan took over command. Only to find his men trapped within the city in an untenable position, and was forced to surrender along with his 400 men – all of whom were taken prisoner. 

The surviving Americans maintained a feeble siege on Quebec City.  A plea for help was issued to forces in Vermont and western Massachusetts. 

Warner’s Regiment still was in Vermont when Seth Warner received word that Montgomery had been killed and Benedict Arnold wounded in their abortive attempt to capture Quebec City. Warner’s Regiment responded to the plea for help, traversing the frozen Richelieu River to the St. Lawrence. They first turned on Montreal and captured needed supplies before descending the ice-covered St. Lawrence River to Quebec.  That winter, they helped maintain the siege, but had no prospects of capturing the city. 
On 6 May 1776, three British ships of war and a large number of British soldiers ascended the St. Lawrence to Quebec City, breaking the siege. Americans began a desperate retreat, burning Fort Saint-Jean in the process, finally reaching the protection of Fort Ticonderoga on Lake Champlain. 

Britain gathered its forces at the destroyed Fort Saint-Jean at the north end of Lake Champlain. Their way south was blocked temporarily by the four small warships, which had been captured by the Americans in 1775.  The British established a ship yard at Fort Saint-Jean and began constructing shallow-draft ships and boats with which they could break the naval blockade, recapture the forts at Crown Point and Ticonderoga, and enter the Champlain, Hudson and Mohawk Valleys. Having anticipated this need, the British ships that arrived off Quebec in May, also brought prefabricated parts for ships and boats, which were conveyed to Saint-Jean, along with weapons and experienced sailors and cannon crews. 

Americans, knowing of the British shipbuilding efforts, frantically undertook construction of their own ships at the south end of Lake Champlain, and by October 1776 had 16 vessels equipped with some cannons that still remained at Fort Ticonderoga. Benedict Arnold took command of this fleet and its motley crew with virtually no experience in navel warfare. 

As the British fleet prepared to sail, Benedict Arnold knew he was facing a superior force with larger, more powerful but maneuverable vessels, with heavier weaponry and experienced crews. He needed a strategy that gave him a tactical advantage. He deployed his small navel force  north about half way between Crown Point and Saint-Jean, to the west side of Valcour Island,  anticipating and hoping  that the British force would sail down the east side of the island, and once the flotilla had passed, he would slip in behind it. The strong autumn winds blowing from the west and north, he hoped, would prevent the British from turning back against his ships and from totally out-maneuvering his inexperienced crews. 

On 11 October 1776, the British forces under command of Canadian Governor Guy Carlton, passed down the east side of Valcour Island and Arnold engaged them after they had passed. The wind, as Arnold had hoped, prevented the larger British ships from effectively engaging his force, but numerous smaller British gunboats were rowed into position to inflict much damage. The bloody engagement continued until nightfall, and in the process, one of Arnold’s larger ships, the “Royal Savage” ran aground on the east side of Valcour Island. That night, as the British were engaged in burning the “Royal Savage”, Arnold and his surviving crew rowed silently past the British forces, and regrouped farther south. 

The next morning, the British expected to annihilate the remaining American Fleet at Valcour Island, only to discover the men had slipped away with their small ships and gun boats. The British gave chase, but now the wind had turned and blew from the south, again slowing British progress. On October 13, the British overtook straggling American boats, sinking them as they were encountered. At last, Arnold grounded several of his boats in Ferris Bay (now called Arnold’s Bay)  near Panton, Vermont, and both his crew and local residents retreated to Mount Independence on the Vermont side of Lake Champlain and Fort Ticonderoga on the west side, expecting the British to pursue and engage.

 While ship building had been underway at both the north and south end of Lake Champlain, American troops had been working to strengthen Fort Ticonderoga on the west (New York) side and Mount Independence on the Vermont side of Lake Champlain. Numerous American units, including Seth Warner and men of Warner’s Regiment arrived in early October to help defend the two forts. Governor General Guy Carleton saw they faced a long siege, and with winter setting in, he disengaged and returned his forces to winter quarters in Canada. 

During the winter of 1776-1777, Patriot forces in the northern department were reduced from over 13,000 to about 2500 men. This force was hardly sufficient to delay British usage of Lake Complain as a highway for men and supplies, much less hold forts on both sides of Lake Champlain. 

Following the May retreat of American forces from Quebec, Congress had authorized formation of a second regiment under the command of Seth Warner. It was to be made up of men from Vermont and Massachusetts who had responded to the call for help at Quebec. At the time formation was authorized, however, no recruitment money had been made available. These funds became available in December 1776, and with withdrawal of so many forces from the Lake Champlain Valley, formation of this regiment became a major priority. 

In January 1777, all able bodied men and boys in Vermont were called upon to serve. Men who were heads’ of households were allowed to stay close to their farms – to care for their farm animals and continue producing badly needed crops, but all other men and older boys could be assigned wherever needed.  In January 1777, the first men from Warner’s Additional Regiment were “raised” and quartered on Mount Independence.
In January 1777, Claudius Brittel, Jr. enlisted as a Vermont Scout.  He was under command of Captain Zadoc(k) Alveris and Lieutenant Burnham. Although Zadoc(k) Averis is named in a list of Revolutionary War officers from Vermont, nothing more is known of him. Lieutenant Burnham was killed during the war. 
Claudius Brittel, Jr. and other boys in the neighborhood of Lake Champlain were recruited because they knew the surrounding country, and they could be easier spared for this function than older men.  
That winter, under direction of Lieutenant Colonel Jeduthan Baldwin, the remaining men worked all winter reinforcing their positions at Fort Ticonderoga and Mount Independence. They constructed a floating bridge 1000 feet long and 8 feet wide between the two forts to facilitate communications and transfer of needed supplies – with the added hope that the bridge would stop or delay British boats moving further south. 
With the breaking up of lake ice, Claudius Brittel, Jr. (Claudius Britton, Sr),, and other scouts commenced their duty, patrolling the west side of Lake Champlain. 

Claudius Brittel, Jr., was one of three (sometimes more) scouts that worked as a team, continuously moving up and down along the bank, those going north passing those returning south – the entire circuit taking each scout about a week. Once opposite Ticonderoga, each scout crossed the bridge to Fort Ticonderoga, and reported to the staff of General Horacio Gates, then in command of both forts. Gates resigned in May and was replaced shortly thereafter by General Arthur St. Clair. Claudius Brittel, Jr. continued to report to St. Clair or a member of his staff -- most frequently to Major Sidney Hay (the name remembered by Claudius Britton, Sr.).

Scouting was dangerous work, with the ever present threat of being captured or killed by Indians that were British allies, and themselves scouts for the British. 

In June, Indians began raiding the homes and small settlements along Otter Creek, pillaging provisions. The small settlement at Weybridge with only four families – including that of Claudius Brittel, Sr., probably did not escape the impact of these raids. General St. Clair at Fort Ticonderoga ordered Seth Warner to “Attack and rout them [the Indians], and join me again as soon as possible.” Warner left most of his men behind at Mount Independence and Fort Ticonderoga, making preparations for the anticipated forthcoming attack, but personally led a small contingent to Otter Creek to suppress the raids and provide protection to the settlers – though it would be momentary. 
About 23 June 1777, the Vermont scouts caught sight of a British fleet moving south, with Indian allies clearing both shorelines of any witnesses. The Vermont scouts wasted no time returning south to Mount Independence, where they crossed the foot bridge and delivered the news to General St. Clair.
The fleet was under command of General John Burgoyne, who had arrived at Quebec City in May 1777. Burgoyne brought with him fresh troops, military supplies and numerous “camp followers”, including his wife and three children. At Fort Saint-Jean (near the north end of Lake Champlain) he assembled his troops, which included many of the British regulars and Hessian mercenaries that had arrived in May the year before, and had both routed  Benedict Arnold’s men from Quebec and launched the 1776 campaign on Lake Champlain.   Now, under Burgoyne’s command and care, were 7000 British regulars and Hessian mercenaries, 800 Indian allies, a number of Canadians – and 1000 camp followers. 

The British plan was to have three armies simultaneously converge on Albany, New York, one moving east from Lake Ontario, one moving north from New York City by way of the Hudson River Valley, and Burgoyne’s moving south from Lake Champlain. The strategy was to make Americans divide their own forces to confront the British on three fronts. With the success of strategy, New England would be cut off from the rest of the American colonies, and the “hot bed” of the American rebellion could be suppressed. 

Burgoyne’s flotilla left Fort Saint-Jean on June 14 and reached the abandoned fort at Crown Point – just 13 miles north of Ticonderoga, on June 21.   Burgoyne’s Indian allies had swept both sides of Lake Champlain of General St. Clair’s scouts, leaving St. Clair unsure of the size of force he faced, much less their strategy and preparations to assault the forts. However, General St. Clair did know how weak his own forces were, which were spread too thinly to protect all points of vulnerability. Just in case, plans were made for possible abandonment of and retreat from both Fort Ticonderoga and Mount Independence. One route of retreat was south by water; the other was overland through Vermont to New Hampshire. 
One point of vulnerability was Mount Defiance, which overlooked Fort Ticonderoga and Mount Independence. It was exceptionally steep and General Gates determined, with his meager force, that he could not divert troops to defend a “mountain” that appeared unscalable and of no potential strategic benefit to the enemy. However, Burgoyne’s engineers quickly discovered this weakens in the American defenses, and using block and tackle, began pulling artillery to the summit. 

Burgoyne’s forces began their advance on July 2. The Hessian mercenaries under command of Friedrich Adolf Riedesel, advanced south along the east (Vermont) shore with the objective of capturing Mount Independence and the Hubbardon Road, preventing its use as a route of American retreat.  Other British forces began advancing south along the west (New York) side of Lake Champlain, soon encountering and skirmishing with Americans at their advanced positions. In this skirmish, an American fired at a British soldier who fell to the ground, while the others retreated. The soldier was found not to be dead, but drunk. The British prisoner was imprisoned with a supposed “British loyalist”, who quickly learned the size and objectives of Burgoyne’s forces. 

Seth warner and his men were among those on the advance lines outside Fort Ticonderoga. In July 3, he retreated to Fort Ticonderoga with 800 men – driving with them numerous cattle and sheep.

The day before, on July 2, unseen by American defenders, British soldiers and engineers began hauling cannons up the back side of Mount Defiance, establishing emplacements. This work secretly continued the next two days, but on the night of July 4, and Indian campfire on Fort Defiance revealed their presence. Burgoyne was now almost ready to launch his attack, but was still waiting for Riedesel’s Hessians to secure the east shore and prevent an American retreat. He intended to capture both forts and everyone in them.

On July 5, St. Clair decided, at the expense of his personal reputation, to save his army to fight another day and began preparing to abandon both forts. That night, under cover of darkness, with the use of 200 boats and five small American warships (Enterprise, Liberty, Gates,Trumbull and Revenge,),  he first evacuated Fort Ticonderoga. All civilians and extensive supplies, munitions and all but the largest cannons were loaded on the boats, and accompanied by 600 soldiers, proceeded  south to Skenesboro at the head of Lake Champlain.

General Arthur St. Clair and most of his soldiers from Fort Ticonderoga then crossed the footbridge to the Vermont side of Lake Champlain, and their joined his forces from Mount Independence. His combined force of about 2500, retreated east across Vermont by way of the Hubbardon Road, destroying bridges and felling trees across the road behind them. 
The next morning, Burgoyne’s men entered the forts without a shot being fired, but they had failed to capture their occupants and all their supplies and weapons. Some British troops and Riedesel’s Hessians pursued Americans on the Hubbardon Road, and others followed the 200 boats to Skenesboro at the south end of Lake Champlain. 

St. Clair and his men were pursued by 850 British soldiers under command of Brigadier General Simon Fraser. By the night of July 6, the Americans had covered 30 miles along the Hubbardon Road, reaching Castleton, Vermont.  The next morning, Fraser’s British troops assaulted St. Clair’s rear guard, which held their own until Fraser was reinforced by German troops.  The rear guard action allowed the main body of St. Clair’s troops to escape. But the Battle of Hubberdon resulted in 350 American casualties, men killed, wounded and captured – one of the captured being Nathan Hale. With their prisoners, the British and Hessians broke off their pursuit and returned to Fort Ticonderoga. (The bulk of St. Clair’s army escaped east to Rutland, then south to Manchester and from their southwesterly to Fort Miller. They survived to confront Burgoyne’s forces again in August at the Battle of Bennington.)

Burgoyne left a garrison of 700 men at Fort Ticonderoga and Mount Independence – to hold the forts and guard the prisoners.  He moved other troops south to the head of Lake Champlain at Skenesboro. There he found the buildings and three of the small galleys burned by the retreating Americans. Burgoyne remained at Skenesboro until July 11, awaiting return of the British and German troops that had pursued St. Clair. 

After his troops reunited, Burgoyne began the push south overland to Fort Edwards, which was just 27 miles distant. Fort Edwards stood at the carrying place (portage) between Lake Champlain and the Hudson River. The Hudson River and its river road would lead Burgoyne to his destination at Albany. This was the route taken by the retreating Americans, who destroyed bridges, felled large trees across the road, and removed logs from cord roads over marshes and swamps. British progress was slow and exhausting, and upon reaching Fort Edwards, his army lingered to recover. 

By mid-August, Burgoyne’s forces were seriously in need of supplies, including food and draft horses and oxen to pull cannons and wagons. He dispatched 800 men, consisting of German mercenaries, loyalists and Indians under command of Friedrich Baun, to forage for those supplies from the area of Bennington, Vermont and nearby New York, believing the area to be only lightly defended. Unbeknown to Burgoyne, Vermont and Massachusetts forces at Bennington were preparing for an attack on Burgoyne’s rear, and upwards to 2000 Patriots were then assembled near Bennington. On August 13, the Americans at Bennington learned that the German foragers were advancing their direction.  
On August 16, the American army engaged and out-maneuvered the 800 foragers, but just as American victory seemed at hand, another 600 German mercenaries arrived from the west to reinforce the original 800.  Nevertheless, Americana held the day, badly defeating a significant portion of Burgoyne’s army.
The defeat of his men at Bennington was terrible news for Burgoyne. Not only had he lost many men, but he had not obtained the badly needed supplies. Despite the setback, in early September, Burgoyne resumed his advance on Albany. His men followed the river road along the Hudson, while remaining supplies were transported south on boats. 

Americans worked feverously to erect fortifications along Bemis Heights – bluffs near Stillwater, New York, where the Hudson bends sharply to the west. From Bemis Heights, cannon fire could control both the river and road.  Additional fortifications and cannon emplacements were established along bottom land on either side of the road, furthering enforcing American positions. No other route of advance was possible due to very rugged terrain both east and west of this location, forcing the British to advance directly into these formidable defenses. 

Near noon on 19 September 1777, one column of Burgoyne’s army encountered riflemen led by Colonel Daniel Morgan (who had been captured at Quebec, but exchanged for British prisoners in January 1777).  This engagement, known as the Battle of Freeman’s Farm, continued all afternoon until German reinforcements arrived before nightfall. 

Burgoyne’s forces could not advance. He had expected two other British armies to be converging on Albany at this time, but British General Howe had split his army, based in New York City, and had led one of them north to Philadelphia instead, leaving the other at New York City under command of General Clinton. Burgoyne was able to get word to Clinton who assured Burgoyne on 22 September that he immediately would send British troops from New York City. Burgoyne dug in to await their arrival. Clinton’s forces moved north, reaching a point about 35 miles south of Albany by mid-October, but they would get no closer. British General Howe diverted the relief column sent by Clinton to support himself at Philadelphia.

Burgoyne’s forces were on half-rations, and on October 7, while awaiting Clinton’s relieve forces, he sent part of his army to probe American defenses and to harvest grain from nearby farms, but American forces pushed the British back to their strongholds. In the process, British General Simon Fraser, who had pursued St. Clair’s men down the Hubberdon Road, was shot and killed by one of Daniel Morgan’s riflemen. Americans continued to press their advantage, taking important British defensive positions, during which Benedict Arnold was seriously wounded. Burgoyne was left with no option but to retreat north, but he had gotten no further than Saratoga, New York, when his retreat was stopped by American militiamen. Two days later, Burgoyne’s army (and all camp followers including his wife and three children) were encircled by Americans. On 17 October 1777, with few provisions and winter setting in, Burgoyne was left with no option but to surrender his once proud army. 

This was a devastating defeat for the British. The decisive victory proved that Americans could beat the best of European armies. In North America the British lost many of their Indian allies. This victory also resulted in France aligning itself with America and declaring war on England, as later would the Dutch and Spanish. This victory transformed the American Revolution against Britain into a world war. No longer could England focus on North America; now it also was fighting a war in the Caribbean Sea, the Mediterranean Sea, North Africa, South Africa, and India --among other places. Many scholars consider this to be the turning point in the American Revolution.
On 18 September, with Burgoyne’s main army encircled on the Hudson River, American forces, including Seth Warner’s regiment along with other Vermont rangers, launched an attack against the British remaining at Fort Ticonderoga and Mount Independence. In the process, British soldiers outside Fort Ticonderoga were surprise an almost 300 taken captive, while more than 100 American prisoners, who had been captured by the British and German troops at the battle of Hubbaerdon, were freed.

 In November, following Burgoyne’s surrender in New York, remaining  British and German forces at the two forts, burned and destroyed them, and retreated north to Canada. For the second year in a row, the British went into winter quarters without total control of Lake Champlain. Claudius Brittel, Jr., and the other Vermont scouts, who had continued to watch Lake Champlain for possible ships and troops being sent to relieve Burgoyne – help that never came, also retired from the field and returned home. 

The Personal Price of “Liberty”
In 1778, unlike the prior two years, the early British campaign south along Lake Champlain did not materialize. With the American Revolution escalating into a world war, England was rethinking its strategy in North America and increasingly turned its attention toward the southern colonies, which British officials believed were more loyal to England. In June, George Washington engaged British troops under Clinton at Monmouth, New Jersey. Baron Steuben, a German, had arrived at Valley Forge in February 1778, had written a training Manuel, and had created a disciplined and effective American army. George Washington’s troops trained by Steuben fought the British forces at Monmouth to a draw.  During In July-August, American and French naval forces attempted an attack on British forces at Newport, Rhode Island, without success. Indians loyal to Britain massacred American settlers in the Wyoming Valley, Pennsylvania and then Cherry Valley, New York. Finally at the end of the year, British troops began to implement their new strategy of concentrating on the southern states, and landed troops at Savannah, Georgia. 
With reduced risk of another British fleet advancing by way of Lake Champlain, fewer Vermont scouts were deployed during 1778, even though the British controlled Lake Champlain with its warships located near Fort Saint-Jean.  A relative peace settled over the Otter Creek communities, as families attempted to recover from the Indian raids and turmoil the year before. Claudius Brittel, Jr. spent the year at home helping his father plant and care for fields of wheat and corn. The families grew complacent, but this was only the calm before the storm. 
Taking advantage of the perceived calm that had settled over the Lake Champlain area, Frederick Haldimand, Governor of Quebec, saw an opportunity to make a raid along Lake Champlain to capture Patriot sympathizers, destroy Patriot supplies, and strike a dispiriting blow against the revolution.   Perhaps remembering George Washington’s surprise attack on the Hessians at Trenton, New Jersey, during Christmas 1776, Governor Haldimand developed a plan using the same strategy. He wrote: “I propose to send a respectable party, which will be covered by some ships and Gun Boats,  and that it shall be as late as possible in going out as the damage it may then do the enemy will be irreparable this season.”
A small navy was assembled at Fort St. Jean on the Richelieu River near the north end of Lake Champlain. It consisted of two small sixteen gun schooners, the HMS Maria and the HMS Carleton, both of which had seen prior engagement in 1776, and many gunboats and  bateaus. [”Bateau” are flat-bottomed boats, extensively used in the eighteenth and nineteenth century, especially to navigate shallow rivers. These shallow-draft boats, which could reach the shore of a lake or bank of a river, were the landing craft of the time.]
The ships, gunboats, and bateau departed Canada on 24 October 1778, carrying sailors and a landing party consisting of 454 regulars of the British army and Royal artillery, Canadian loyalists and 100 Indian allies.  The forces were under command of Major Christopher Carleton, nephew of Governor General Guy Carleton. The forces made their way uneventfully south on Lake Champlain. Fourteen days later, on 6 November, the schooner, Maria, took up a position on the New York Shore near Crown Point, at the mouth of Bulwaggy Bay. British troops and Indians swept the west shore, moving inland along creeks that were known to be habited – one particular target being Beaver Creek.
Peter Ferris and his son Squire, who lived in Vermont, had started on a deer hunt on the New York side of Lake Champlain -- along Putnam's Creek,. The mouth of the creek was about six miles south of Crown Point (about seven miles north of Fort Ticonderoga). There they were captured and became the first two prisoners taken onboard the Maria.

On the Vermont side of Lake Champlain, the schooner Carleton took up a position at the mouth of Otter Creek. From there, bateau were employed to move upstream, with British troops and Indians destroying all structures, supplies and provisions as encountered -- anything that would sustain human life. Also on 6 November 1778, the raiders reached Weybridge, where they captured Thomas Sanford and son Robert, David Stow and son Clark, Claudius Brittel and son Claudius, and Justus Sturdavent prisoners, who were taken downstream to the Carleton.  [David Stow died in prison 31 December 1778. Thomas Sanford succeeded in escaping, and after a long journey through Maine and New Hampshire rejoined his family.]
At Weybaridge the British and Indians destroyed everything – tearing open feather filled mattresses and scattering the feathers into the wind, cutting down apple and other fruit trees, killing hogs and chicken, destroying grain and garden produce set in for the winter, and all buildings and fences – although, apparently, cattle on the Vermont side of Lake Champlain were saved, for these later would be driven overland to Quebec. 
The women and children of Weybridge, as in other communities, were left to fend for themselves as best they could.  At Weybridge, in their haste to continue the raid farther up Otter Creek, the British and Indians apparently did not notice an underground root cellar that had been created by Peter Sanford. Covered with a blanket of snow, it probably appeared to be a small hill. The women and children crowded into the root cellar for 8 or 10 days, surviving on the potatoes and turnips that Mr. Sanford had harvested for the winter.  Finally, the women and children were rescued by Vermont troops from Fort Mott at Pittford, Vermont. 

Carleton’s raid continued on 7 November elsewhere with similar effect.  In the direct engagement, the British experienced one wounded. The number of American casualties is unknown, and the number taken captive is uncertain. A local Vermont historical source state the number was 244. Another much more conservative count was 79 men and boys. According to this latter account, of these 79, 39 prisoners were taken to Saint-Jean-sur-Richelieu, and 40 were taken overland by British Indian allies to Quebec -- along with all captured livestock. 
Claudius Brittel, Sr. and son were among those taken to Saint-Jean-sur-Richelieu (Saint John on the Richelieu River). From there, they were marched to Sorel, and it was the intention of the captors to have continued their march down the St. Lawrence to Quebec. At Sorel they crossed the St. Lawrence River, but shortly thereafter were enveloped in a heavy snow storm which prevented the further march overland. Dog sleds, known then as dog trains, were secured from nearby residents, and by means of this transportation, the captives were taken to Quebec City. 
On his return to Quebec, Major Carleton claimed, in addition to the men and boys captured, that they had “destroyed enough supplies for 12,000 men for a 4-month campaign. This included 1 sawmill, 1 grist mill, 47 houses, 48 barns, 28 stacks of wheat and 75 stacks of hay.  Additionally, more than 80 head of cattle were captured and brought back to Quebec.”
At Quebec, the men and boys were place in prison with those already confined, including remnants of Richard Montgomery and Benedict Arnold’s disastrous 1775-76 raid on Quebec; prisoners taken by Indians in raids on New England, New York and Pennsylvania; and men captured by General John Burgoyne's abortive mission down Lake Champlain in 1777.  These newly captured prisoners were housed in the overcrowded public jail and the Jesuits' College. 

A number of the prisoners then attempted to escape during the summer-fall of 1779, but were recaptured.  Claudius Brittel, Sr., and Jr.,  were not among these escapees, but must have been viewed by their British prisoners as high fight risks., because, in January 1780, about 100 of the most recalcitrant prisoners were transferred to a new prison “colony” about 100 miles down the St. Lawrence river from Quebec – to a large property owned by John Nairne.
John Nairne was a Scotsman who had come to Canada in 1758 and had served the British with distinction during the French and Indian War. Following the war, he remained in Canada and received a substantial parcel of land located about 100 miles down the St. Lawrence River from Quebec. The property, known as Murray Bay, was isolated and rugged, with no access except by the river. Nairne had hoped to develop a Protestant community on his land, but had not succeeded to attract families to such an isolated and desolate location. 
With unset of the American Revolution, Nairne led a regiment in the defense of Quebec City. In September 1776, he was in command of the garrison at Montreal. In 1777 he was in command the post at Isle aux Noix which guarded the route into Canada by way of Lake Champlain. 

Nairne remained there until June, 1779. He then commanded a garrison at Carleton Island, where Lake Ontario flows into the St. Lawrence. In late 1779, Nairne requested a two month leave of absence to attend to personal business at Murray Bay. His request was granted, probably because officials also saw a benefit for sending prisoners to that remote location. Murray Bay was on the St. Lawrence River where it was 12 to 15 miles across, and the water could be very rough, making crossing in a small boat virtually impossible. Escape inland into the wilderness was viewed as an act of madness, offering no prospects of survival.  There were no roads to Murray Bay, the only access being provided by the St. Lawrence, and any man attempting to follow the shoreline south had to pass Quebec City – and probably would be spotted long before reaching that objective, which they then needed to elude.  It was believed the geography and weather made escape impossible from Murray Bay, and officials viewed it as a prison colony, much as they had viewed and used Australia.  At Murray Bay, no prison was necessary, just crude shelter – and the prisoners could construct it themselves. 
 In January 1780, while home at Murray Bay, Nairne received orders to oversee construction of quarters for and by arriving prisoners, and Nairne was placed in charge of the prisoners that would be relocated there. 

The first group of about 100 prisoners arrived at Murray Bay in January 1780. Among these were prisoners were: Peter Ferris and his son Squire Ferris, Claudius Brittel, Sr., his son Claudius, Nathan Smith and son Marshal Smith, John Ward, and Justice Sturdevant, the latter being another resident of Weybridge. 
The winter weather at Murray Bay was very harsh, and for their own survival, the men immediately commenced cutting timber and constructing crude barracks for themselves. To Nairne, the prisoners seemed “contented”, and he later would say “the men were used in the best manner he could think of.”
But the most resolute prisoners were biding their time – little by little secreting away supplies for an escape after break-up of the St. Lawrence River ice. On 13 or 14 May 1780, eight men, under cover of darkness, slipped out into the St. Lawrence in a shallow bateau. Instead of following the shoreline south, they headed straight across the river, flowing briskly from melting snow and ice.  At Murray Bay, the river was almost 15 miles wide, and the river flow pushed the small bateau further down the St. Lawrence River with every oar stroke. Miraculously, the men survived this crossing. These eight men included Claudius Brittel, Sr., and his son Claudius, Peter Ferris, Squire Ferris, Nathan Smith and son Marshal Smith, John Ward, and Justice Sturdevant. 
Reaching the south bank of the St. Lawrence, they pushed the bateau back out into the river, hoping if it was ever spotted that their prisoners might assume they had drowned. The eight men divided into two groups, which the men believed doubled their chance of at least one group escaping.  One group consisted of father and son Ferris and father and son Brittel. Nathan Smith and son Marshal, John Ward, and Justice Sturdevant comprised the second group. 

Both groups brought provisions with them and moved only at night, avoiding the settlements. On the fourth day, the Ferris-Brittel group reached opposite Three Rivers – located about half-way between Quebec City and Montreal. Despite their efforts to move only at night, they were discovered, re-captured, and taken to the public jail at Three Rivers.
The other group did not get so far, having been retaken by a body of Indians in the neighborhood of Quebec, and were re-imprisoned in Quebec. 
Their example was contagious for, on the 18th, while Nairne was absent in their pursuit, four others made off, found a small boat on the shore some nine miles from Malbaie, and put out into the river, where their tiny craft was seen heading for Kamouraska on the south shore. A few days later two others also attempted to escape.

In the Three River jail, father and son Ferris and father and son Brittel initially were housed together in one room. But shortly after their arrival, another four prisoners who occupied a different room, managed to escape. As a result, security was strengthened, and father and son Ferris and Brittel were separated, and each thrown into a separate room in the dungeon. 
Squire Ferris (the son), later describes the dungeon where he was confined, as an apartment eight feet by nine, and so low that he could not stand up in it; and the similar cells occupied by the other here members of the group were adjacent to his own. According to Squire Ferris, “The only light was admitted by a small hole about eight by ten inches in size, which was crossed by iron grates. The hole which admitted this light was level with the ground, and the water from the eaves of the jail poured through it into the dungeon, whenever it rained. The straw given them to sleep on was frequently wet in this way, and the confined air, dampness and filth, not to be avoided….”
They were confined in isolation for 74 days. Due to declining health, the prisoners were removed from the dungeon and housed in a reinforced room located immediately across from the guard room.  Six men and boys were in the room, including father and son Ferris and Brittel, as well as two Canadians that were American sympathizers.  When they were moved to this new room, a guard told them:  “you damned rebels; you can't get out of this.” But the new location was not as sturdy as the guards supposed. In six weeks, the men were able to tunnel under the wall and made another escape attempt.
Eventually, Claudius Brittel, Sr., and Claudius, Jr., were returned to Quebec, in all, being imprisoned in Quebec City for 3 years and elsewhere for approximately 18 months. 
After the attempted escape of men from Murray Bay, the prisoners, which remained in prison at Quebec were divided, and a part placed on board a prison ship in the river. Soon afterward, camp fever, as it was then called, broke out among them, and many of them died. 

In July 1783 about 380 American prisoners in Canada were exchanged for an equal number of British prisoners. Claudius Brittal, Jr. (Claudius Britton, Sr. signed the exchange bill at Fort Saint-Jean  on 14 July 1783 and was moved into Vermont, where he was discharged. 
After Claudius Brittel, Jr., was released, he lived in Tinmouth, Rutland County, Vermont until 1812. It is not known where Claudius Brittel, Sr. re-settled, only that he died in Vermont on 12 March 1790.
According to a local Vermont history, of the 244  prisoners taken in the neighborhood of Lake Champlain, in November 1778, and carried to Canada in the schooners Maria and Carleton, only forty-eight were known to have returned. 
The Route to Pittsfield Township
After Claudius Brittel, Jr, was released by his British captors in 1783, he moved to Tinmouth, Rutland County, Vermont -- where he became known as Claudius Britton, the name he would use until his death. He married (name and date unknown). Genealogical sources for the family of Claudius Britton, Sr. are scarce, but apparently, Claudius and his wife  had at least two sons and one daughter, all  born in Vermont. Roswell, born 1789, died 10 June 1850; Claudius, Jr., born 1798, died 22 February 1851; and Amanda, born  about 1810.
The family moved to Batavia, Genesee County, New York in 1812, where Roswell apparently worked as a blacksmith and Claudius Britton, Jr. – then 14, worked as a farm laborer.

In Genesee, the Britton family was neighbors and friends of Lewis Barr. At some point before 1824, Roswell Britton, Claudius, Jr., and Lewis Barr began contemplating a move to Michigan. In the spring of 1824, Lewis Barr packed up his family for the move, and Roswell and Claudius, Jr., came with the Barr family to Detroit – all intending to buy land. 
On 4 June 1824, they visited the General Land Office in Detroit. There Lewis Barr and Claudius Britton, Jr., purchased land in what today is Pittsfield Township,. Claudius Britton, Jr., purchased land described as the NE ¼ of Section 3 – a “rational” parcel containing of 127.7 acres. This acreage was west of what toady is Platt Road. Most of the land was south of today’s Washtenaw Avenue, but a small sliver was north.  Lewis Barr acquired land described as the W ½ NW1/4 Section 2 – another “fractional” parcel consisting of 63.8 acres. His land was east of Platt, and extended to both sides of Washtenaw Avenue. Huron Parkway runs through this property today. 
Roswell Britton chose to purchase land in what became known as Ann Arbor Township. Described as the E1/2 NW1/4 of Section 33, consisting of 80 acres, this property was just a little over one mile northwest of the Claudius Britton, Jr., and Lewis Barr farms. 
Roswell and Claudius Britton, Jr., returned to Batavia to prepare for moving to Michigan, while Lewis Barr, who had come with his family, immediately proceeded to settle his land. Roswell, Claudius Britton, Sr., and Claudius, Jr., would join Lewis Barr in May 1825.  Claudius, Sr., then 64 years old, made his home with Claudius, Jr. , which became more crowded in 1832, when Claudius Britton, Jr., married Sarah Beeman (Berman) in Ann Arbor
On 13 March 1835, Claudius Britton, Sr., then age 74, petitioned to obtain a Revolutionary War pension, under a pension act passed in 1832. At the Washtenaw County Courthouse, he provided testimony concerning his work as a Vermont Scout and imprisonment by the British, totaling four years and 7 months. Ann Arbor clergyman, John Beach; John Allen, cofounder of Ann Arbor; and Lewis Barr all testified as to the truthfulness of his statements and noting his fine character. Lewis Barr also stated that he had known Claudius Britton, Sr., not just in Michigan, but for 10 years prior while they were living in Batavia, New York. The petition was rejected on the grounds “of no proof of 6 months of service. -- applicant did not perform six months actual service within the meaning of the Act of 7 June 1832.” 
Claudius Britton, Jr.
Claudius Britton, Jr., was born in 1798 in Vermont. At the age of 16, Claudius, Jr., enlisted in the Vermont militia during the War of 1812. According to a Livingston County, Michigan, historical website, Claudius, Jr., service was short. Enlisting on 12 April 1814 as Private in Captain Shubael Wale's Company, Sumner's Regiment, VT Militia, his service ended nine days later on 21 April.  These dates cannot be confirmed from his military records and pose a problem. His family left Vermont for Batavia, Genesee County, New York in 1812. In Batavia, Claudius, Jr., worked as a farm laborer, saving money to purchase a farm of his own. 

In early summer, 1824, Claudius Britton, Jr., came to Michigan with his brother, Roswell and his neighbor, Lewis Barr.  They visited the General Land Office in Detroit on 4 June 1824, and Claudius, Jr., purchased land in Pittsfield Township, consisting of the NE1/4 of Section 3. This property is west of what today is Platt Road and generally south of Washtenaw Avenue, although a sliver was north across the road. This was a “fractional” quarter-section. The six-mile square boundaries of Pittsfield Township were surveyed in 1815. During the 1819 survey of Pittsfield Township subdivisions (into one mile square sections) it was discovered that the 1815 survey had made Pittsfield Township slightly less than six miles north to south.  When errors such as this occurred, surveyors made corrections along the north half of the north row of sections, which is where Claudius’s property was located. A normal quarter-section would contain 160 acres; but this fractional quarter-section contained only 127.7. Claudius Britton, Sr., then age 63, patented no land, intending instead to live with his son.
Claudius, Jr., constructed a log cabin along the south side of what today is Washtenaw Avenue from trees located on the property. He undoubtedly cleared, plowed, and planted a small portion of the farm, planning to expand his fields the following year.
On 27 February 1832, Claudius Jr. married Sarah Beeman or Berman [born 1815, died1903] in Ann Arbor). By 1832, Claudius, Jr., may have constructed a larger home, built from cut lumber – a common practice in Pittsfield Township. 

On 27 February 1836, David Page, acting on behalf of Washtenaw County, purchased this farm to be used thereafter as the Washtenaw County “Poor Farm” (see below). The county paid Claudius Britton, Jr., $1200 for the 127.7 acres (now said to be 141 aces). In 1824, when Claudius, Jr., had purchased the land from the General Land Office, he paid $1.25 PER acre – a total of $159.66.
Claudius, Jr., his wife, Sarah, and his father, Claudius, Sr., relocated to a large farm in Putnam Township, Livingston County, at the present location of Pinckney. Claudius, Jr., and Sarah Beeman had at least five children: Miriam E., born18 December 1834 , died 16 November(no year given); Euphemia, born  1838; Charles, born 1840; Orange Webster, born  1842, died 29 December 1925; and (Sarah) Augusta, born  1846. Only one of these known children was born in Pittsfield Township before their move to Putnam Township. 
The 1850 Census was taken very early in the year, and Claudius Britton, Sr., was listed separately, perhaps suggesting he was living by himself.  He died shortly after the Census, on 22 February 1850, and was buried in Pinckney Cemetery. 
Claudius Jr., died exactly one year later on 22 February 1851, and was buried next to his father. 
Note:[It should be noted that many genealogical sources confuse which Claudius Britton was married to Sarah Beemen. Washtenaw County marriage records clearly indicate she was married to Claudius Britton, Jr.]
The Poor Farm
In 1830, the Michigan Territorial Government enacted a law requiring each county to establish a “poor house” for the destitute and insane. The poor house was to be a farm on which the residents could work to help support themselves. The farm would be managed by a local farmer and his wife: he overseeing farming operations and she cooking for the “inmates”.  On 27 February 1836, David Page, acting on behalf of Washtenaw County, purchased this farm from Claudius Britton, Jr., for $1200.
On 17 March 1836, Job Gorton, Lewis Barr and Samuel D. McDowell (the latter two from Pittsfield Township) were appointed a committee to superintend the establishment of the poor house.  Moses M. Boylan and family were hired at $250.00 per year to “commence on the first day of April following in charge of the farm and concerns.”

A poor house and insane asylum were built in 1837 and used until 1917 when a brick hospital was constructed and named the Washtenaw Infirmary. The infirmary stood until 1967 when it was ordered to be closed or modernized. In 1972, the infirmary was vacated and eventually demolished.  In 1991, the Meri Lou Murray Recreation Center opened in the northeastern corner of County Farm Park, where the infirmary stood years before. Today, the 141 acres comprise the Country Farm Park. 

The “poor farm” land, which had been farmed for many years, now has re-naturalized with lush fields, dense hedgerows, and brushy cover. In this renewed habitat, known as "Old Field Succession", rabbits, pheasant, woodchucks, and skunks, as well as numerous bird species, are to be found. There is even a rare sighting of fox and deer some years. 

An 18-acre woodlot is named the Britton Woods Nature Area, in honor of both Claudius Britton Sr. and Jr.  The nature area is a mixture of upland and floodplain tree species. Oaks, hickories, and cherry reflect the upland nature of this wooded knoll, while maple, ash, ironwood, and hornbeam reflect the floodplain soils deposited by a glacial water course. Together with trillium and other wild flowers, Britton Woods reflects the native flora at the time this land was settled in 1824. 

Roswell Britton
The son of Claudius, Sr. and brother of Claudius, Jr., Roswell Britton, was born in Vermont in 1789.  His father relocated to Batavia, Genesee County, New York in 1812. It is uncertain if Roswell came at the same time, or possibly earlier. In Batavia, he worked as a skilled blacksmith. During the War of 1812, Roswell served as a Private and Corporal in Churchill's 164th NY Regiment. 
In 1824, Roswell and his brother Claudius, Jr., along with a neighbor and friend from Batavia – Lewis Barr, came to Detroit and purchased land from the General land Office. All three men purchased land on the same date – 4 June 1824. Claudius Briton, Jr., and Lewis Barr purchased land in Pittsfield Township, but Roswell purchased land about one mile away in Ann Arbor Township – described as the E1/2 NW1/4 of Section 33. Roswell and Claudius Britton, Jr., returned to Batavia to prepare for moving to Michigan, while Lewis Barr had come with his family, and immediately proceeded to settle his land. Roswell, Claudius Britton, Sr., and Claudius, Jr., would join Lewis Barr in May 1825.  While living in Ann Arbor Township, Roswell served on the first grand jury in Washtenaw County (circa 1827). 
He subsequently moved to west side of the state, in the vicinity of what today is Grand Rapids. He continued to pursue his profession as a blacksmith, but he saw great potential in the vast stands of timber in the area. In 1833, Roswell Britton and Nathaniel Brown constructed a saw mill on Beech Creek. Lemuel  Jension and his son, Hiram, contracted to stock it with logs and to operate it.  In this mill was cut the lumber that made up the first cargo of lumber that entered the city of Chicago on the “White Pigeon” in 1835.
Roswell served his community as Justice of the Peace, and in 1836, was elected to the first Michigan State Legislature, where he served a district then consisting of Kent, Ottawa, Clinton, and Ionia Counties. He died in Grand Rapids on 10 June 1850 and is buried there.

